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Zápis z 24. zasedání Regionální stálé konference pro území Olomouckého 
kraje (RSK OK) 

 

Datum jednání: čtvrtek 27. 10. 2022 

Hodina zahájení: 9:30 hodin   Hodina ukončení: 11:30 hodin 

Místo jednání: Regionální centrum Olomouc, sál Pegasus, přízemí, Jeremenkova 40b, Olomouc 

 

1. Přivítání účastníků 

Účastníky akce přivítal předseda RSK OK Ing. Josef Suchánek, hejtman Olomouckého kraje. 
Poté oznámil účast 14 členů a náhradníků s hlasovacím právem a zároveň konstatoval, že RSK 
OK je usnášeníschopná.  

Předseda na jednání přivítal nového člena RSK OK za Olomoucký kraj pana radního Ing. Petra 
Lyska a dále paní Dr. Ing. Marii Zezůlkovou z MMR. Potom připomenul členům způsob 
rozhodování RSK OK, a to zejména prostřednictvím konsensu, poté i možnost hlasování 
o jednotlivých usneseních. 

Prezenční listina z 24. zasedání RSK OK je uvedena v příloze č. 1 zápisu, nebude zveřejněna na 
webu konference.  

 

2. Schválení programu zasedání 

Předseda RSK OK předložil k projednání program zasedání a konstatoval, že pokud 
z jednotlivých bodů a během celého jednání vzejdou podněty na NSK, MMR ČR nebo resorty, 
budou zaznamenány v zápise a předány příslušným institucím. Poté vyzval členy RSK OK 
k připomínkování programu, popř. k doplnění programu. Z pléna nevzešly k předloženému 
programu žádné připomínky ani doplnění. 

Schválený program 24. zasedání je uveden v příloze č. 2 zápisu.  

 

Usnesení č. RSKOK/24/1/2022 

RSK OK: 

 schvaluje program 24. zasedání RSK OK. 

 

3. Volba místopředsedy/místopředsedkyně RSK OK 

Sekretariát RSK OK obdržel rezignaci Ing. Zdeňky Dvořákové Kocourkové, místopředsedkyně 
RSK OK ke dni 31. 8. 2022. Olomoucký kraj navrhuje na pozici místopředsedy pana radního 
Ing. Petra Lyska. Členové RSK OK byli vyzváni k zaslání nominace na pozici 
místopředsedy/místopředsedkyně RSK OK e-mailem dne 6. 10. 2022. Sekretariát neobdržel 
žádné další nominace na tuto pozici. 
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Usnesení č. RSKOK/24/2/2022 

RSK OK: 

- zvolila pana Ing. Petra Lyska místopředsedou RSK OK. 

 

4. Volba člena/členky Národní stálé konference 

Vzhledem k rezignaci Ing. Zdeňky Dvořákové Kocourkové ke dni 31. 8. 2022 se uvolnilo místo 
člena/členky Národní stálé konference. Olomoucký kraj navrhuje pana radního Ing. Petra Lyska 
na pozici člena Národní stálé konference. Členové RSK OK byli vyzváni k zaslání nominace na 
pozici člena/členky Národní stálé konference e-mailem dne 6. 10. 2022. Sekretariát RSK OK 
neobdržel žádné další nominace na tuto pozici.  

 

Usnesení č. RSKOK/24/3/2022 

RSK OK:  

- zvolila pana Ing. Petra Lyska členem Národní stálé konference. 

 

5. Volba nové tematické oblasti dle potřeby území kraje 

Předsedající předal slovo vedoucímu Ing. Radku Dosoudilovi, vedoucímu Odboru strategického 
rozvoje kraje, který přítomné informoval, že na základě schválení nového statutu přibylo jedno 
místo v oblasti „další instituce/tematická oblast dle potřeby území kraje“. Členové byli vyzváni 
k zasílání návrhu možných tematických oblastí, které je potřeba řešit. Sekretariát RSK OK obdržel 
pouze jeden návrh, a to od pana starosty Haitla na oblast „energetika obcí a veřejných budov“. 
Téma energetiky bylo diskutováno také na 23. zasedání RSK OK, kde jej zmínil 2. náměstek 
hejtmana, Mgr. Horák. Ing. Dosoudil dodal, že otázka personálního zajištění energetické oblasti 
je náročná.  

Výstupy z diskuze: 

Mgr. Dalibor Horák sdělil, že předloží panu hejtmanovi návrhy na personální zajištění oblasti 
energetiky k projednání. 

Pan Radim Haitl informoval, že oblast energetiky mu přijde nyní nejaktuálnější, protože se jedná 
o téma, se kterým se nyní každý potýká, je nutné řešit především obecní budovy, školy.  

Ing. Jan Šafařík, MBA informoval, že téma energetiky je velmi diskutované a kraj se jím zabývá, 
řeší jak pomoct obcím, poskytuje poradenskou činnost. Informoval, že místní akční skupiny 
(MAS) budou mít finanční prostředky na poradenství obcím. Pro kraj je důležité nastavit systém 
tak, aby se obcím dostaly relevantní informace.  

Mgr. Jan Mochťák navrhl, aby tématu energetiky byl věnován čas i na dalším jednání, aby byly 
sděleny informace ohledně jednotlivých rezortů, a to například střední školství, samospráv.  

Ing. Josef Suchánek informoval, že kraj se snaží získat informace z interních i externích zdrojů, 
sdělil, že již proběhlo jednání s řediteli příspěvkových organizací Olomouckého kraje, které se 
setkalo s velkým zájmem účastníků. Role kraje v řešení problematiky energetiky je v motivaci 
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k zodpovědnému chování občanů - běžných uživatelů, koordinaci společného postupu 
a financování. Kraj se bude snažit být ze 75% energeticky soběstačný, lze hovořit o investici ve 
výši od 1 mld. až 3 mld. Kč. Je nutné, aby se problém spjatý s energetikou řešil ihned, nelze 
vyčkávat. 

Doc. PhDr. Marešová, Ph.D., MBA informovala o připravené Adaptační strategii Olomouckého 
kraje na dopady změny klimatu, kterou zpracovává Univerzita Palackého v Olomouci. Součástí 
dokumentu je řešení a návrhy v oblasti energetiky. Sdělila, že představení dokumentu může být 
součástí programu příštího zasedání RSK OK. 

Mgr. Kopecký informoval, že úloha MAS v oblasti energetiky bude náročná, MAS budou muset 
najít odborníky z oblasti energetiky pro předání informací obcím. Dále upozornil, že je nutné 
vysvětlit rozdíly mezi komunitní a komunální energetikou. 

Ing. Jan Šafařík, MBA představil konkrétní kroky, které Olomoucký kraj realizuje. Jedná se 
o přípravu úsporných opatření na příspěvkových organizacích, pro které je využit dotační 
program ELENA. Akce se týká přibližně 17-ti příspěvkových organizací Olomouckého kraje. Dále 
se kraj snaží o výstavbu vlastních fotovoltaických elektráren na střechách příspěvkových 
organizací. Kraj projednával i nabídky na vybudování elektráren od soukromých firem, například 
akce společnosti ČEZ, kdy byla možnost získat fotovoltaiku za 1 Kč, ovšem tohle řešení nebylo 
vyhodnoceno jako výhodné pro kraj. Vybudování fotovoltaiky je nejaktuálnější pro asi šedesát 
příspěvkových organizací, a to především sociálních zařízení, které mají nepřetržitý provoz. 
Výstavba fotovoltaiky je spjata s vysokými náklady. Dalším řešením je komunitní a komunální 
energetika, kdy je otázkou nového energetického zákona, jak budou definovány tyto projekty.  

V návaznosti na aktivní diskuzi navrhl předsedající, že by bylo vhodné, aby se RSK OK sešla 
ještě jednou v tomto roce, a to na začátku prosince, pokud dojde ke shodě v termínu. 

Dr. Ing. Marie Zezůlková doporučila, aby byla na další zasedání RSK OK pozvána radní 
Energetického regulačního úřadu paní Ing. Martina Krčová, MBA. Zástupkyně MMR na to, že 
obce aktivně řeší problémy spojené s energetickou krizí, zapojují se do komunitní energetiky, ale 
ne vždy jsou úspěšné. Určitá omezení souvisí se zapojením fotovoltaických panelů do sítě.  

Pan radní Ing. Petr Lysek oznámil, že problémem, proč nejsou fotovoltaické elektrárny zapojeny 
do sítě je fakt, že v síti chybí technologie, které umožňují masivnější zapojení. Jedná se např. 
o inteligentní elektroměry, které dokáží inteligentně pouštět energii tam, kde je třeba. Je nutné, 
aby stát vyvíjel tlak na správce sítí, aby tyto elektroměry zapojovali. Bude nutné, aby byl vytvářen 
tlak na budování tzv. chytrých sítí prostřednictvím Asociace krajů České republiky. 

Pan Tomáš Šulák navrhuje, aby se na další jednání pozval zástupce ENERKOMu, což jsou 
skupiny zaměřené na energetiku, které vznikají na lokální úrovni. Dále informoval, že Sdružení 
místních samospráv má na národní úrovni pracovní skupinu pro energetiku a vede ji JUDr. 
Stanislav Polčák.  

 

Usnesení č. RSKOK/24/4/2022 

RSK OK: 

- zvolila energetiku jako novou tematickou oblast dle potřeb území kraje. 
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6. Regionální akční plán Olomouckého kraje (RAP OK) 

Předsedající nejprve předal slovo Ing. Dosoudilovi, vedoucímu OSR, který v úvodu stručně shrnul 
informace k RAP obecně a konkrétně k RAP OK. Ve čtyřech tématech v IROP (silnice II. třídy, 
zdravotnická záchranná služba, střední školství a deinstitucionalizace sociálních služeb) bude 
RSK OK schvalovat testové a tabulkové části – seznamy projektů. Pro aktivitu silnic II. třídy 
a zdravotnické záchranné služby se tak už stalo, na dnešním programu zasedání je projednání a 
schválení aktivity střední školství. RAP pro poslední aktivitu - deinstitucionalizaci sociálních 
služeb - se připravuje. Poté předal slovo Ing. Novotné, vedoucí oddělení regionálního rozvoje, 
která představila RAP OK – střední školství.  

Nejprve se přednášející věnovala aktivitě RAP OK – střední školství, která se skládá ze dvou 
částí. První část zahrnuje střední školy, vyšší odborné školy a konzervatoře a je pro ni stanovena 
konkrétní regionální finanční obálka, projekty předložené do výzvy IROP 2 mají rezervovánu 
alokaci EFRR, nebude probíhat soutěž projektů. Druhou částí je Souhrnný rámec pro investice 
do infrastruktury školských poradenských zařízení a vzdělávání ve školách a třídách zřízených 
dle § 16 odst. 9 školského zákona. 

V další části prezentace přednášející okomentovala výši alokace RAP OK – střední školství 
z EFRR. Informovala, že alokace pro střední školy není dostatečná, nebudou podpořeny všechny 
školy a projekty. Alokace vznikala z úrovně Ministerstva pro místní rozvoj v úzké spolupráci 
s Komisí školskou při Asociaci krajů České republiky. Vychází z počtu žáků v jednotlivých 
středních školách v jednotlivých krajích. Olomoucký kraj k tomu přistoupil tím způsobem, že tuto 
alokaci podle počtu žáků propsal i do toho, jak svou alokaci rozdělí mezi střední školy zřizované 
krajem a střední školy jiných zřizovatelů.  

Následně přednášející popsala přípravu a projednání RAP OK – střední školství. Sdělila, že 
probíhal sběr absorpční kapacity a schválení na Pracovní skupině Vzdělávání RSK OK, nyní je 
úkolem RSK OK projednat RAP OK – střední školství.   

V závěru prezentace byl představen harmonogram RAP OK – střední školství. Přednášející 
informovala, že na dalších zasedáních RSK OK budou podávány informace o předložených 
projektech do výzvy IROP 2 a čerpání alokace z evropských fondů. 

Výstupy z diskuze: 

Pan Tomáš Šulák se dotázal na zájem středních škol z Přerova. Reagovala Ing. Marta Novotná, 
která sdělila, že RAP byl projednán se všemi školami, a to jak zřizovanými krajem, tak jiných 
zřizovatelů. Všechny školy byly vyzvány k předložení projektových záměrů. Původně bylo 
připraveno 41 projektových záměrů, ovšem s ohledem na připravenost projektů a velikost alokace 
bylo předloženo 32 projektů, které odpovídají 130 % alokace z IROP.  

Mgr. Miroslav Adámek se dotázal na Střední školu řemesel v Šumperku, kde se uvažovalo 
o přístavbě, ovšem není v tabulce uvedena. Ing. Marta Novotná sdělila, že věcným garantem je 
odbor školství a mládeže a radní pro školství.  

Pan předseda RSK OK reagoval, že výběru projektů se věnovala i Rada OK, diskuze byla 
vícekolová. Rozhodnutí bylo na vyhodnocovací komisi a na Střední školu řemesel v Šumperku 
se alokace nedostala, slabinou je nedostatek financí. Vyhodnocení nebylo pouze poměřováním 
tvrdých dat, ale třeba i posuzováním sociálního vlivu, regionálního významu. Ing. Jan Šafařík, 
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MBA dodal, že byl součástí vyhodnocovací komise a bohužel se tam více škol nedostalo, protože 
byl velký tlak na podporu automobilních středních škol.  

Doc. PhDr. Marešová, Ph.D. MBA se dotázala, jak se zabrání tomu, že škola nepodá stejný 
projekt současně do ITI OA a současně do IROP 2. Ing. Marta Novotná informovala, že tato 
problematika je ošetřena Metodickým pokynem Ministerstva pro místní rozvoj. Ing. Radek 
Dosoudil dodal, že tentokrát nebude prostřednictvím integrovaných nástrojů podporováno  střední 
školství, takže se nemůže stát, že škola požádá současně v ITI OA a v IROP 2.  

Ing. Aleš Marousek informoval, že Centrum pro regionální rozvoj nabízí pro potenciální žadatele 
konzultace k výzvám a po vyhlášení výzvy je možné uspořádat pro žadatele seminář. 

  

Usnesení č. RSKOK/24/5/2022 

RSK OK: 

- schvaluje RAP OK – střední školství. 

- ukládá Sekretariátu RSK OK zaslat schválený RAP OK – střední školství na 
Ministerstvo pro místní rozvoj, termín: do 2. 11. 2022. 

 

Prezentace je přílohou č. 3 zápisu, textová část RAP OK – střední školství je přílohou č. 4 zápisu 
a tabulková část RAP OK – střední školství je přílohou č. 5 zápisu. 

 

7. Prezentace MMR ČR 

Předsedající předal slovo Dr. Ing. Zezůlkové z MMR ČR. Na začátku prezentace seznámila 
účastníky s aktuálními informacemi o programovém období 2021-2027. Do konce roku bude 
vypsána ještě řada výzev, a to např. na základní školy, sociální bydlení (ITI), podporu rozvoje a 
dostupnosti zdravotní následné péče, e-government a kybernetická bezpečnost (ITI). Nejvíce 
výzev bude vypsáno z IROP 2. Následně přednášející informovala o národních dotačních 
programech (NDT) MMR.  

Jako další téma prezentace Dr. Ing. Zezůlková přednesla Akční plán Strategie regionálního 
rozvoje ČR 2023-2024 (AP SRR 2023-2024), který se připravuje k předložení na vládu, obsahuje 
vyhodnocení za roky 2021 a 2022, návrh aktivit AP SRR 2023-2024, implementace a monitoring 
AP SRR a přílohami budou karty aktivit pro jednotlivé typy území a seznam národních dotačních 
titulů ministerstev plánovaných na roky 2023 a 2024. Tento materiál vznikal na bázi širokého 
partnerského přístupu a primárně se zaměřuje na aktivity, které znamenají určitou změnu, a které 
by se jinak z jiných důvodů nerealizovaly. Aktuálně skončilo meziresortní připomínkové řízení, 
postupně jsou jednotlivé připomínky vypořádány. Dr. Ing. Zezůlková informovala, že na rozdíl od 
minulého AP SRR se některé aktivity změnily, nově byla vložena např. podpora specifických 
problémů hospodářsky a sociálně ohrožených území (HSOÚ), podpora metropolitní spolupráce, 
odstraněna byla například podpora kongresu globálního významu.  

Dále se zaměřila na využití výstupů koordinace HSOÚ, kdy by měly být zohledněny při přípravě 
AP SRR 23-24, při přípravě NDT a na konferenci HSOÚ.  
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V další části prezentace se přednášející zaměřila na vymezení regionálních center nižšího řádu, 
sdělila, že je kladen důraz na jejich vymezení kvůli sjednocení územně plánovacích činností krajů, 
využití pro strategické plánování krajů a státu a možnost nastavení podpory z IROP 2 zejména 
v oblasti regionální dopravy. Seznamy regionálních center nižšího řádu jsou zveřejněny na webu 
územní dimenze za všechny kraje. Problematika vymezení kategorizace center nižšího řádu bude 
znovu otevřena na začátku roku 2023, neboť budou zveřejněna data za dojížďku ze Sčítání lidí, 
domů a bytů 2021.  

Následně byl popsán Národní plán obnovy. Věnovala se brownfieldům, kreativním centrům 
a digitalizaci. Avizovala, že další výzva na digitalizaci by měla být vyhlášena v prvním čtvrtletí 
2023.  

Závěr prezentace byl věnován tématu regionálních akčních plánů, kdy byly přiblíženy výzvy 
IROP 2 s vazbou na RAP, schvalování RAP, web územní dimenze, hodnocení CLLD 2021-2027, 
hodnocení ITI 2021-2027 a informovala ohledně konference Inovativní region: příležitosti a výzvy, 
která se bude konat ve dnech od 9. do 11. listopadu 2022 v Jeseníku. 

Výstupy z diskuze: 

Mgr. Dalibor Horák, 2. náměstek hejtmana se dotázal na datum vypsání výzvy na podporu 
zdravotní následné péče. Ing. Aleš Marousek sdělil, že výzva na podporu rozvoje a dostupnosti 
zdravotní následné péče bude vyhlášena ještě letos. 

Ing. Jan Šafařík, MBA sdělil, že oblastem HSOÚ se nevěnuje dostatečná pozornost ohledně 
financování. Olomoucký kraj se snaží iniciovat diskuzi z úrovně AKČR, snaží se apelovat na 
MMR, aby zavedlo nebo posílilo nástroje, které má na podporu HSOÚ k dispozici. Dále 
Olomoucký kraj za podpory Komise Rady AKČR pro regionální rozvoj připravuje návrhy na 
podporu HSOÚ, např. zvýšení bonifikace žadatelů z HSOÚ v NDT jednotlivých resortů, prosazení 
nového NDT pro HSOÚ, apod. 

Ing. Marta Novotná požádala MMR, aby byly kraje více zapojeny do přípravy NDT Rozvoje 
regionu pro rok 2023+, aby měly možnost vznášet připomínky a tím nedocházelo k vysokému 
převisu žádostí, aby se našla shoda s územím. 

Mgr. Jan Mochťák upozornil na skutečnost, že situace HSOÚ v souvislosti s vysokou inflací 
a cenami energií je velmi tíživá a pokud nenastavíme dostatečný program pro obce, který jim 
umožní vykoupit domy alespoň na dočasnou dobu a stabilizovat bytový fond. Informoval, že 
existuje obec, kde je asi 30 % obyvatel v exekuci a dopady této situace mohou být velmi těžké, 
například uzavření základní školy. 

Prezentace je přílohou č. 6 zápisu. 

 

8. Národní plán obnovy, komponenta 4.5 Rozvoj kulturního a kreativního sektoru 

Předsedající předal slovo Ing. Petru Heinischovi, z oddělení regionálního rozvoje, který přednesl 
informace týkající se komponenty 4.5 Rozvoj regionálních kulturních a kreativních center. 
Nositelem komponenty je Ministerstvo kultury, její úvodní představení proběhlo na 23. zasedání 
RSK OK. Již byla provedena nominace hodnotitelů projektů, včetně případných náhradníků, 
seznam hodnotitelů byl schválen korespondenčním hlasováním RSK OK. Dále je ukončen příjem 
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žádostí, uskutečnil se seminář pro hodnotitele a na Ministerstvo kultury byl zaslán schválený 
seznam hodnotitelů. Z Olomouckého kraje bylo předloženo 5 projektů. 

Stále probíhá vyhodnocení způsobilosti předložených žádostí Ministerstvem kultury. Po jeho 
skončení sekretariát RSK OK zašle hodnotitelům podklady pro hodnocení předložených projektů 
(hodnocení bude probíhat 2 týdny). Poté sekretariát RSK OK připraví souhrnné hodnocení, které 
bude členům RSK OK předloženo k vydání stanoviska. Toto stanovisko bude sloužit jako podklad 
pro druhé kolo hodnocení expertní komise sestavené Ministerstvem kultury. 

Prezentace je přílohou č. 7 zápisu. 
 

9.  Různé 

Nejprve vystoupil hejtman Olomouckého kraje a předseda RSK OK Ing. Josef Suchánek. 
Reagoval na velmi aktivitní diskusi členů RSK OK k tématu energetika a navrhl, aby se 
následující, 25. zasedání RSK OK, uskutečnilo ještě do konce roku 2022 a jediným tématem bylo 
řešení energetické situace na národní, krajské a obecní úrovni. Sekretariát RSK OK připraví 
program dle doporučení členů RSK OK, která zazněla na tomto zasedání a termín bude stanoven 
v první polovině prosince 2022. 

V rámci bodu různé vystoupila paní ředitelka Euroregionu Praděd Ing. Alena Šmigurová, která 
informovala o dotačních programech česko-polské spolupráce. 
 

10. Ukončení zasedání 

Předseda RSK OK Ing. Josef Suchánek poděkoval přednášejícím za vystoupení, diskutujícím za 
příspěvky, všem členům RSK OK za aktivní účast na zasedání, sekretariátu RSK OK za přípravu 
podkladů a 24. zasedání RSK OK ukončil.  

Schválená usnesení z 24. zasedání RSK OK jsou uvedena v příloze č. 8 zápisu. 

 

Přílohy: 

Příloha č. 1 – Prezenční listina z 24. zasedání RSK OK (počet stran 5) 

Příloha č. 2 – Schválený program 24. zasedání RSK OK (počet stran 1) 

Příloha č. 3 – Prezentace RAP OK (počet stran 8) 

Příloha č. 4 – Textová část RAP OK – střední školství (počet stran 7) 

Příloha č. 5 – Tabulková část RAP OK – střední školství (počet listů excel 1) 

Příloha č. 6 – Prezentace MMR ČR (počet stran 22) 

Příloha č. 7 – Prezentace Národní plán obnovy, komponenta 4.5 Rozvoj kulturního a kreativního 
sektoru (počet stran 6) 

Přílohy č. 8 – Schválená usnesení z 24. zasedání RSK OK (počet stran 1) 
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